
اخبار كشور

رونمایی از کتاب گویای »خار و میخک«
اثر شهید یحیی سنوار

از کتاب گویای »خار و میخک« اثر شهید یحیی سنوار رونمایی شد.
به گزارش خبرنگار کیهان، آئین رونمایی از کتاب گویای »خار و میخک« صبح 
روز سه شنبه ۱۳ آذر با حضور علی بخشی زاده معاون صدای جمهوری اسلامی ایران، 
خالد قدومی نماینده جنبش حماس در تهران، زهره الهیان نماینده اســبق مجلس 
شورای اســلامی، مادرشهید مدافع حرم، شهید القدس علی آقا بابایی و نیز جمعی 

از مدیران و برنامه سازان رادیو در ساختمان شهدای رادیو در جام جم برگزار شد. 
در این مراسم بخشی زاده با تاکید بر شجاعت شهیدان اسماعیل هنیه و یحیی 
سنوار گفت: شهید یحیی سنوار بسیار با بصیرت بود و به گونه ای شرایط عملیات را 
طراحی می کرد که فلســطین را به صدر اخبار دنیا می رســاند، کتاب شهید سنوار ، 

روایتگر بیش از ۷۰ سال رنج مردم فلسطین است. 
وی افزود: مخاطبان با خواندن و شــنیدن این کتاب با ســیر تاریخ مقاومت و 
مبارزات مردم فلسطین در مقابل با رژیم صهیونیستی غاصب آشنا می شوند، همچنین 
بســیاری از ناگفته های تاریخ فلسطین از کنج زندان های رژیم صهیونیستی در این 

کتاب افشا می شود.
در ادامه این مراســم هم خالد قدومی نماینده جنبش حماس در تهران ضمن 
قدردانی از تولید کتاب گویای یحیی ســنوار گفت: اگرچــه این کتاب به زبان های 
گوناگون ترجمه شده اما اولین باری است که صوتی می شود که ایده بسیار خوبی بود ، 
شــهید یحیی سنوار مکتب تفکر بود و شخصیت تک بعدی نداشت ، او اهل قرآن و 

محب وطن بود ، ضمن اینکه سرعت و پیشرفت وی متفاوت و انقلابی بود.
وی بیــان کرد: این کتاب از لحــاظ محتوا و مضمون فرهنگ مقاومت را ترویج 

می دهد و تاثیرگذار است. 
 گفتنی است که در پایان این مراسم ضمن رونمایی از کتاب گویای »خار و میخک« 
کلیپ صوتی و تصویری از این کتاب پخش شد و از مادر شهید علی آقا بابایی و گروه 

برنامه ساز این کتاب تجلیل به عمل آمد.
علاقه منــدان برای بهره گیری از این کتاب گویا می توانند از طریق اپلیکیشــن 
 تلفــن همــراه ایــران صدا را بــرای سیســتم عامل آندرویــد و IOS از نشــانی

IRAN SEDA. IR به  صورت رایگان دریافت کنند.
وداع با پیکرهای مطهر ۱۰۰ شهید گمنام

در موزه دفاع مقدس
همزمان با ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، مراسم سوگواری آن 
حضرت و آیین وداع با پیکرهای مطهر ۱۰۰ شــهید گمنام دفاع مقدس در مسجد 

جامع خرمشهر موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار می شود.
صبح پنجشــنبه ۱۵ آذر، پیکر ۳۰۰ شــهید گمنام در سرتاسر کشور تشییع 
می شود. ۱۰۰ پیکر در تهران و ۲۰۰ پیکر در مراکز استان های دیگر تشییع خواهند 
شد. مراسم وداع با پیکر این شهدا در تهران، چهارشنبه ۱۴ آذرماه بعد از نماز مغرب 
و عشاء با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین سید محمدحسن ابوترابی فرد و مداحی 

ذاکرین اهل بیت علیهم السلام برگزار می شود.
زندگی نامه شهید »ابومهدی المهندس« 

منتشر شد
کتاب »جمال« با نگاهی به زندگی ابومهدی المهندس به چاپ رسید.

این اثر به بخشــی از زندگی مبارزاتی و ســال ها جهاد شــهید »جمال جعفر 
محمدعلی آل ابراهیم« معروف به »ابومهدی المهندس« از فرماندهان ارشــد جبهه 
مقاومت اسلامی و نائب رئیس حشدالشعبی عراق می پردازد که به همراه حاج قاسم 
ســلیمانی در فرودگاه بین المللی بغداد به شهادت رسید. شهید ابومهدی المهندس 
یکی از چهره های برجسته و اثرگذار مقاومت اسلامی بود که نقش بی بدیلی در مبارزه 

با تروریسم و دفاع از مردم منطقه داشت.
این کتاب که بر اســاس مصاحبه ها و تحقیقات گســترده به قلم شهلا پناهی 
نگارش شــده، تلاش دارد تا زوایای شخصیتی و زندگی پربار این شهید را از نزدیک 
به تصویر بکشد. راویان اصلی کتاب دو نفر از همراهان شهید حاج ابومهدی )منشی 
و پزشک خصوصی( هستند که سال های آخر حیات طیبه این شهید عزیز همراه و 

هم قدم او بودند.
واکنش رئیس صداوسیما

به درگذشت »حسین توشه«
رئیس رسانه ملی در پیامی درگذشــت »حسین توشه«، بازیگر پیشکسوت و 

توانای تلویزیون را تسلیت گفت.
در پیام پیمان جبلی آمده است: درگذشت هنرمند پیشکسوت، حسین توشه را 
که در تمام سال های فعالیتش همواره به اعتلای فرهنگ و هنر ایران می اندیشید، به 
بازماندگان گرامی و جامعه هنری تسلیت می گویم. آن مرحوم با بازی در مجموعه های 
نمایشی چون »پس از باران«، »دنیای شیرین دریا«، »کیمیا« و... نقشی ماندگار در 
ذهن مخاطبان برجای گذاشت و در حالی دارفانی را وداع گفت که نقش آفرینی اش 

در سریال »گیله وا« از شبکه دو سیما چشم نواز است. یادش گرامی باد.
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اخبار ادبی و هنری

پزشکیان در آیین گرامیداشت روز جهانی افراد دارای معلولیت:

هدیه به خوانندگانخدمت به محرومان و توان جویان دغدغه دولت است

آیت الله سیدعلی قاضی )ره(: هر حقی که برگردنت باشد تا ادا نکنی، 
باب روحانیت، باب قرب و باب معرفت باز شــدنی نیست ... حضرت 

احدیت رضایت خود را در راضی شدن مردم قرار داده است.

ضرورت عبرت گیری از سرنوشت گذشتگان
»آیا خبر)کفران نعمت( کسانی که قبل از شما بودند)همچون( قوم نوح و 
عاد و ثمود به شما نرسید؟ و کسانی که بعد از آنها)مانند قوم ابراهیم و لوط 
و اصحاب مدین( که )تعداد و چگونگی احوال( ایشان را جز خدا نمی داند، 
پیامبرانشــان با دلایل روشن به سوی آنها آمدند، ولی آنها)از روی غضب، 
شک و انکار( دست بر دهان گذاشتند و گفتند: ما به آنچه شما به خاطر آن 
فرستاده شده اید کافریم. ما درباره این دعوت شما شک و تردید داریم!«
ابراهیم- 9

در پرتو وحی

روزی كه دانشکده فنی
به خون كشیده شد

دفتر پژوهش های مؤسسه کیهان
»... ســال ها قبل از انقلاب، یک واقعه جنایت آمیز در روز شــانزده آذر اتفّاق افتاد. از اوّل انقلاب، 
می شد کاری کنند که شانزده آذر اصلا فراموش شود؛ چون آن قدر ما حوادث داشتیم! اما نه، مسئولان 
کشــور و علاقه مندان به مسائل کشور، مایلند خاطره این روز زنده بماند. چرا؟ چون آن روز به خاطر 
ســخن حقّی ، اتفّاقی در دانشــگاه افتاد که بعدها جبهه دژخیمان به خاطر همان هدفی که جوانان 
داشتند- و هدف والایی هم بود- با آنها مقابله کردند و به کشته شدن سه نفر انجامید. مسئله آن روز 
چه بود؟ ضدّیت با آمریکا. چه زمانی؟ آن زمان که سیاســت آمریکا و دولت آمریکا و رژیم آمریکا و 

عناصر اطّلاعاتی و نظامی آمریکا، در تمام شؤون این کشور حاکم بودند..«۱
این جملات بخشــی از فرمایشات مقام معظم رهبری حضرت آیت الله خامنه ای در بازدیدی بود 
 که در ســال ۱۳۷8 از دانشگاه صنعتی شریف داشــتند و در جمع دانشجویان این دانشگاه به واقعه 

۱6 آذر ماه ۱۳۳۲ اشاره کردند.
کمتر از ۴ ماه از کودتای ســیاهی می گذشــت که در ۲8 مرداد ۱۳۳۲ به طور مشــترک توسط 
ســرویس های جاسوسی انگلیس )MI6( و آمریکا )CIA( با عناوین عملیات »چکمه« و »فونیکس« 
انجام گرفت، در آذرماه همان سال، خبرگزاری ها اعلام کردند سر دنیس رایت )که قبل از کودتا توسط 
دولت مصدق از ایران اخراج شــده بود( مجددا به عنوان سفیر انگلیس به ایران بازمی گردد و از طرف 
دیگر ریچارد نیکسون، معاون وقت رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکا )یعنی دیگر عامل کودتا( در 

۱۷ آذرماه به ایران آمده و در دانشگاه تهران، دکترای افتخاری دریافت می نماید.
اعتراض دانشجویان به حضور اربابان کودتا در تهران

همین دو عامل باعث شــد که دانشــجویان دانشگاه تهران از ۱۴ آذرماه دست به تظاهرات بزنند 
که برخی از آنها به همراه تعدادی از بازاریان، در همین روز دســت به اعتراض زده و دســتگیر شدند. 
این تظاهرات در ۱6 آذر به اوج خود رســید تا جایی که گارد شاهنشــاهی و مزدوران شــاه به داخل 
دانشگاه تهران و دانشکده فنی آن که مرکز تظاهرات بود، هجوم برده و با رگبار مسلسل، دانشجویان 

را به گلوله بستند.
دکتر عباس شیبانی، یکی از شاهدان واقعه ۱6 آذر سال ۱۳۳۲ که در آن زمان دانشجوی دانشکده  

پزشکی دانشگاه تهران بود ، در تشریح واقعه آن روز گفته است: 
»... ورود معــاون رئیس جمهور آمریکا به ایران مدتی پس از روی کار آمدن حکومت کودتا و بیم 
رژیم از بروز مخالفت های دانشجویی در بدو ورود مقامات آمریکایی به ایران باعث شد دستگاه کودتا 
به  طریقی صدای جریانات دانشــجویی را خاموش کند و از آنها زهر چشــم بگیرد. از آنجا که در آن 
زمان دانشکده  فنی فعال بود، سربازان به بهانه ای سر یکی از کلاس ها که مدعی بودند دانشجویان آن 
کلاس زنگ تفریح، آنها را مسخره کرده اند، حاضر می شوند، استاد مربوطه در اعتراض به این حرکت 
نزد دکتر عابدی معاون دانشــکده می آید و قضیــه را بازگو می کند، دکتر عابدی نیز برای ختم غائله 
زنگ دانشــکده را به صدا درمی آورد ، به این صورت دانشــکده تعطیل می شود دانشجویان به بیرون 

هجوم می آورند و... «۲
وقتی که رگبار گلوله باریدن گرفت

دکتر مصطفی چمران در آن زمان دانشجوي دانشکده  فني دانشگاه تهران و شاهد عیني کشتار 
دانشــجویان به دســت رژیم آمریکایی شــاه بود، او گزارش کاملی از وقایع آن روز را به رشته تحریر 
درآورد که 9 سال بعد از واقعه   ۱6 آذر یعنی در  ۱6 آذر  ۱۳۴۱ در نشریات دانشجویي خارج از کشور و 
همچنین نشریه  آفتاب انتشار یافت. دکتر چمران در بخشی از آن گزارش، روایت دکتر عباس شیبانی 

را این گونه ادامه داده:
»... وخامت اوضاع به حد اعلا رسیده بود. شلوغي بیرون کلاس و صداي شدید چکمه هاي سربازان 
از نزدیک شدن حادثه اي حکایت مي کرد... تا بالاخره در کلاس به شدت به هم خورد و پنج سرباز با 
مسلســل سبک وارد کلاس شدند. یکي از آنها لوله مسلسل را به طرف شاگردان عقب کلاس گرفته، 
آماده تیراندازي شد و دیگري به همین نحو مامور قسمت جلوي کلاس گردید.... یکی شعار داد »دست 
نظامیان از دانشــگاه کوتاه«. هنوز صداي او خاموش نشــده بود که رگبار گلوله باریدن گرفت و چون 
دانشجویان فرصت فرار نداشتند، به کلي غافلگیر شدند و در همان لحظه اول عده زیادي هدف گلوله 
قرار گرفتند. لحظات موحشي بود. دانشجویان یکي پس از دیگري به زمین مي افتادند به خصوص که 
بین محوطه مرکزي دانشــکده فني و قسمت هاي جنوبي سه پله وجود داشت و هنگام عقب نشیني 

عده زیادي از دانشجویان روي این پله ها افتاده، نتوانستند خود را نجات دهند...«۳
مصطفي بزرگ نیا به ضرب ســه گلوله از پاي درآمد. مهدی شــریعت رضوي که ابتدا هدف قرار 
گرفته بود به سختي مجروح شد و بر زمین می خزید و ناله می کرد، و دوباره هدف گلوله قرار گرفت. 
احمد قندچي حتي یک قدم هم به عقب برنداشته و در جاي اولیه خود ایستاده بود و از گلوله باران 
اول مصون ماند، یکي از مزدوران گارد شاهنشاهی با رگبار مسلسل، سینه او را شکافت. اقدام وحشیانه 
نیروي نظامي، واکنش برخي از دانشجویان خشمگین را برانگیخت. دانشجویان بهنگام دفاع از خود و 

عقب نشیني در برابر حمله سربازان مسلح به شعار دادن روي آوردند.
محاصره کامل دانشکده فنی

دکتر چمران در همان روایت ادامه داده است:
»... رگبار گلوله همچنان براي دقیقه هاي طولاني و مرگبار ادامه داشت. من به اتفاق عده زیادي 
از دانشــجویان از کریدور جنوبي دانشکده، رهسپار در جنوبي شــده ولي ناگاه در انتهاي کریدور به 
یک دسته سرباز برخورد کردیم که تفنگ ها را به سوي ما نشانه گیري کرده، دستور ایست مي دادند. 
ولي چون در آن بحبوحه، ایســتادن میسر نبود، آنها نیز شروع به تیراندازي کردند. بنابراین محصور 
شده بودیم که از دو طرف ما را هدف گلوله قرار داده بودند و نه راه رفتن بود و نه جاي برگشتن....«

در جریان درگیري، عده زیادي از دانشــجویان که تحت فشار و حمله قرار گرفته بودند به ناچار 
به آزمایشــگاه پناه بردند. پس از ختم گلوله باران، دقیقه اي سکوت دانشکده را فراگرفت. ناگهان میان 
سکوت ناله بلندي به گوش رسید که باعث جاری شدن اشک از چشم بیشتر دانشجویان شد. ناله  بلند 

سوزناک می  فهماند که عده ا ي مجروح شده  اند و در همان جا افتاده  اند.
دکتر چمران هم در زمره دانشجویانی بود که وارد آزمایشگاه شدند، او نوشته:

»... من نیز همراه عده ای از دانشــجویان وارد آزمایشگاه شدم. خون مجروحین آن قدر زیاد بود 
که پایین پله ها گلگون شــده بود.... دیگری پایش هدف گلوله قرار گرفته و ســوراخ شده بود.گلوله از 
یک طرف پا وارد شــده و از طرف دیگر خارج شــده بود.... دانشکده کاملا محاصره شده بود و کسی 
نمی توانســت خارج شــود. هنگام تیراندازی در داخل دانشکده، سربازان خارج دانشکده نیز شروع به 
تیراندازی کردند و مقداری از ســنگ ها و شیشــه های جلو دانشــکده فنی را شکستند. پس از ختم 
گلوله باران، دقیقه ای سکوت دانشکده را فرا گرفت... می خواستند مجروحین را به پزشکی برده معالجه 
کنند. ولی ســربازان با تهدید به مرگ مانع از این کار شــدند. بدن مجروحین در حدود دو ساعت در 

وسط دانشکده افتاده بود و خون جاری بود تا بالاخره جان سپردند.«۴
دانشجویانی که در پیش پای نیکسون قربانی شدند

خبر حمله گارد شاه به دانشگاه و کشتار ۱6 آذر به سرعت در تمام تهران و بعد شهرهای بزرگ 
ایران پخش شد. چنانچه روز ۱۷ آذر تمام دانشگاه هاي تهران و اغلب شهرستان  ها در اعتصاب کامل 
به سر بردند؛ حتي بسیاري از دبیرستان  ها نیز با تعطیل کردن مدرسه خود، هم دوش دانشگاهیان در 

تظاهرات علیه فجایع ۱6 آذر و سفر نیکسون به تهران شرکت کردند.
۱8 آذرماه یعنی دو روز پس از آن سرکوب خونین، ریچارد نیکسون ، معاون رئیس جمهوری وقت 
آمریکا، طبق برنامه طراحی شده، به ایران آمد. وی به همراه شاه پای بر خون های ریخته شده گذارد و 
به دانشگاه تهران رفت و دکترای افتخاری دریافت داشت تا رژیم دست نشانده پهلوی بار دیگر مراتب 
سرســپردگی خود را به ارباب آمریکایی اعلام کرده و برای کودتای خونینی که چندماه پیش در این 

سرزمین به راه انداخته بود، به او دستخوش بدهد!
سردنیس رایت )سفیر انگلیس(، نیز چندی بعد همزمان با برقراری مجدد رابطه ایران و انگلیس 
)که در دولت دکتر مصدق قطع شــده بود( وارد کشور شد و مورد استقبال مقامات دولت کودتا قرار 

گرفت. براي کم رنگ کردن واقعه ۱6 آذر، رسانه های وابسته شروع به تحریف کردند و نوشتند: 
»دانشجویان براي گرفتن تفنگ سربازان حمله کردند و سربازان نیز اجباراً تیرهایي به هوا شلیک 
نمودند و تصادفاً ســه نفر کشته شد«. صبح ورود نیکسون یکي از روزنامه  ها در سر مقاله خود تحت 
عنوان »ســه قطره خون« به سنت قدیم ایرانی  ها اشاره کرده بود که هرگاه دوستي از سفر می  آید یا 
کسي از زیارت بازمي گردد و یا شخصیتي بزرگ وارد می  شود ایرانیان به فراخور حال در قدم او قرباني 
می  کنند؛ آنگاه خطاب به نیکسون گفته شده بود که »آقاي نیکسون!... در قدوم شما سه نفر از بهترین 

جوانان این کشور یعني دانشجویان دانشگاه را قرباني کردند«!
دکتر چمران در جملاتی غم انگیز، خاطرات روز ۱6 آذر ۱۳۳۲ را روایت کرده است. او نوشته:

».... وقایع آن روز چنان در نظرم مجســم است که گویي همه را به چشم مي بینم؛ صداي رگبار 
مسلســل در گوشــم طنین مي اندازد، ســکوت موحش بعد از رگبار، بدنم را مي لرزاند، آه بلند و ناله  
جانگذار مجروحین را در میان این ســکوت دردناک مي شنوم، دانشکده  فني خون آلود را در آن روز و 
روزهاي بعد به راي العین مي بینم. آن روز ســاکت ترین روزها بود و چون شواهد و آثار احتمال وقوع 
حادثه اي را نشان مي داد، دانشجویان بي اندازه آرام و هوشیار بودند که به هیچ وجه بهانه اي به دست 

کودتاچیان حادثه ساز ندهند. پس چرا و چگونه دانشگاه گلوله باران شد...«
_______________________________

۱- بیانات مقام معظم رهبری در دیدار دانشــجویان دانشگاه صنعتی شــریف - ۱ آذر ۱۳۷8   ۲- دکتر عباس 
شــیبانی- یکي از شــاهدان عیني واقعه  ۱6 آذر ۱۳۳۲ – مصاحبه با خبرگزاری دانشــجویان ایران – آذرماه 
۱۳8۳   ۳- شهید دکتر مصطفی چمران – یادداشتی برای سالگرد ۱6 آذر ۱۳۳۲ – نشریه انجمن های اسلامی 

دانشجویان آمریکا- آذر ۱۳۴۱   ۴- همان

سالگرد کشتار دانشجویان دانشگاه تهران در ۱۶ آذر ۱33۲

رئیس جمهور با تأکید بــر آمادگی دولت برای 
تســهیل قوانین و آمادگی امکانــات جهت بهبود 
وضعیت معلولین در کشــور تصریح کرد: دولت به 
تنهائی قادر به حل همه مسایل نیست اما باور داریم 

که می توان با همراهی مردم بر مشکلات غلبه کرد.
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور در آیین گرامیداشت 
روز جهانــی افراد دارای معلولیت با اشــاره به اینکه باور و 
اعتقاد ما، توجه به جایگاه افرادی ست که کمتر دیده، شنیده 
و یا مورد توجه قرار می گیرند گفت: رســالت انسان سالم، 
توانمند و حتی حاکمیت رسیدگی به مشکلات انسان هایی  

است که دچار مشکل و گرفتاری هستند.
وی با اشاره به اینکه دولت مسئولیت ایجاد بسترهای 
لازم بــرای بهره گیری از توان مندی افراد دارای معلولیت را 
بر عهده  دارد گفت: این وظیفه و مسئولیت بار سنگینی بر 
دوش دولت و حاکمیت است تا بتوانیم ظرفیت توان مندی 

شما را افزایش دهیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه دولت به تنهائی قادر به حل 
مشــکلات در این حوزه نخواهد بود افــزود: ما در دولت با 
مشکلات زیادی مواجه هستیم و به تنهائی قادر به حل همه 
مســایل نخواهیم بود ما باور داریم که می توان با همراهی 

مردم بر مشکلات غلبه کرد.
پزشــکیان با تأکید بر اینکه دولت هیچ گاه مسئولیت 
خود را فراموش نخواهد کرد اظهار داشــت: ما در کنار شما 
قدم به قدم به سمت حل مشکلات حرکت خواهیم کرد و 
مسیری را طی کنیم که در آینده مشکلاتی پیش روی خود 

نداشته باشیم.
وی با اشــاره به مشــکلات داخلی و خارجی پیرامون 
کشــور گفت: ما اکنون با گرفتاری های ســختی در کشور 
مواجه هستیم، نخست مشکلات داخلی و دیگری مشکلات 
خارجی اســت. از خارج بر آتش تفرقه و جنگ می کوبند و 
تلاش می کنند منطقه و کشور را ناآرام کنند، ما را تحریم 

می کنند تا نتوانیم مشکلاتمان را حل کنیم.
رئیس جمهور تأکید کرد: اتحاد و انسجام داخلی است 

که می تواند ما را محکم در اهداف و امیالمان نگه دارد.
پزشــکیان در بخش پایانی سخنان خود با بیان اینکه 
دولت گوش شــنوا برای شنیدن ســخن توان جویان دارد 
گفت: پیام شــما را با جان و دل خواهیم شنید و تا جایی 
که می توانیم در صدد رفع مشکلات شما در دولت هستیم و 

امیدواریم که در این راه کوتاهی نکنیم.
در ابتــدای این دیدار میدری وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی ضمــن گرامیداشــت روز جهانی افــراد دارای 
معلولیت، تحقق عدالت را اولین شاخص دولت وفاق عنوان 

کرد و با اظهار امیدواری از اینکه توسعه فرهنگ گره گشای 
مشکلات کشور است افزود: در بودجه سال آینده سهم افراد 
کم توان از افزایش حقوق ۴۰ درصد پیش بینی شــده است 
و دولت همه تلاش خود را بــرای اجرای قانون حمایت از 
معلولین خواهد کرد تا بتواند فرهنگ وفاق ملی را در کشور 

توسعه دهد.
همچنیــن قبل از شــروع ســخنان رئیس جمهور، از 
افراد برتــر کم توان که بــه رتبه های شــاخص در کنکور 
سراسری دست پیدا کرده بودند، خیرین نیکوکار در حوزه 
بهزیستی، مادران نمونه و همچنین همسر شهید سید رضی 

با اهدای لوح، تقدیر و تشکر به عمل آمد.
خدمت رسانی عادلانه از سوی بیمه های درمانی

در کشور وجود ندارد
رئیس جمهــور در ســی و یکمین همایــش ملی و 
دوازدهمیــن همایش بین المللی بیمه و توســعه که صبح 
سه شنبه در مرکز همایش های بین المللی برج میلاد تهران 
برگزار شد، گفت: آنچه که شــما به عنوان شعار برای این 
همایش در نظر گرفته اید یعنی رضایتمندی و جلب اعتماد 
مردم موضوعی اســت که من در همه جلسات به مدیران و 

وزرا توصیه می کنم.
پزشــکیان افزود: حضرت علی)ع( به مالک می فرماید 
 ای مالــک، بدان که تو را به بلادی فرســتاده ام که پیش از 
تو دولت ها دیده، برخی دادگر و برخی ســتمگر و مردم در 
کارهای تو به همان چشم می نگرند که تو در کارهای والیان 
پیش از خود می نگری و درباره تو همان گویند که تو درباره 
آن ها می گویی و نیکــوکاران را از آنچه خداوند درباره آنها 
بر زبان مردم جاری ســاخته، توان شــناخت. باید بهترین 

اندوخته ها در نزد تو، اندوخته کار نیک باشد.
وی در ادامه با تأکید بر نگاه یکسان حاکمیت به همه 

مردم اظهار داشت: اگر برای جناح و دسته خودم مزیتی در 
نظر گرفته می شــود باید به فرد و گروهی که در جناح من 
نیستند نیز این مزیت در نظر گرفته شود که این خود انصاف 
است، در این صورت جامعه ای می سازیم که سالم، درست 

و انسانی خواهد بود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود درباره 
موضوع بیمه بیان داشت: هم اکنون به مردم در قالب بیمه 
خدماتی ارائه می شود که به نظر من به شکل عادلانه نیست، 
آن کسی که در شهرهای بزرگ زندگی می کند به اندازه آن 
افرادی که در مناطق محروم هستند حق بیمه می دهند در 

حالی که دسترسی به خدمات برای همه یکسان نیست.
پزشــکیان عدالت در ارائه خدمات بیمه ای در سراسر 
کشور را ضروری دانست و افزود: در عرصه بیمه ای کشور با 
چالش های متعددی رو به رو هستیم از جمله اینکه خدماتی 
که در روستاها و شهرهای بزرگ ارائه می شود یکسان نیست 
در صورتی که افراد حق بیمه یکسانی را پرداخت می کنند 

در صورتی که خدمات متفاوتی دریافت می کنند.
وی با تأکید بر ضرورت تغییر ساختارهای حاکم بر بیمه 
تکمیلی خاطر نشان کرد: تغییر ساختارهای بیمه تکمیلی 
می تواند جلوی دریافت های نامتعارف را گرفته و عدم تعادل 
و بی انصافی و نگاه غیرمدیریتی در این حوزه را از بین ببرد.

رئیس جمهور تأکید کرد: در حوزه بهداشــت و درمان 
باید در چارچوب مشــخصی همه خدمات بگیرند نه اینکه 
در مناطق محروم مردمی که صدایشــان بلند نمی شــود 
هیچ خدماتی نگیرند و آنها که صدایشــان بلند است و در 
شهرهای بزرگ زندگی می کنند به خاطر صدای بلندشان 
خدمات بیشتری بگیرند. من همواره گفته ام که خطر، فقرا و 

گرفتاران را بیشتر تهدید می کند.
پزشــکیان خاطرنشــان کرد: بیمه تکمیلی بیمه پایه 

نیســت. بیمه پایــه را نمی توان بیمه تکمیلــی نام گذاری 
 کــرد. عمــل جراحی کــه مــا در بیمارســتان دولتی با
 ۱۰ میلیون تومان انجام می دهیم در بیمارستان خصوصی با 
۱۰۰ میلیون تومان انجام می دهند و نامش را هم تکمیلی 
می گذارند نتیجه این است که ساختار کشور را در رابطه با 
ارائه خدمت به هم می ریزیم و وقتی نبود تناسب و مکانیزم 
پرداخت به هم ریخت کســی که در بیمارستان دولتی کار 
خود را درست انجام می دهد به بیمارستان خصوصی می رود 
و بیمه تکمیلی هم آن را پوشــش می دهد. این یعنی عدم 

تعادل، بی عدالتی و بی انصافی.
رئیس جمهور تصریح کرد: بیمه علمی است که با عدد و 
رقم سر و کار دارد و همان طور که در گفت وگوی تلویزیونی 
دیشب گفتم معتقدم با عدد و رقم نمی توان دعوا کرد، همه 
از ناترازی ها سخن می گوییم و در عین حال توصیه می کنیم 
که کسی به آنها دست نزند با این حساب چه کار باید کرد؟ 
اجازه بدهیم ناترازی ها بمانــد؟ من معتقدم باید به دنبال 
راه چاره بود و با دانش و انســان کاردان می توان برای این 
مشــکلات راه حل پیدا کرد، به شرط آنکه درباره راه حل ها 
اطلاع رسانی شود. شما کارشناسان کمک کنید که بتوانیم 
ناترازی های موجود را حل کنیم چرا که نمی توان به همین 

شیوه ادامه داد.
پزشــکیان در ادامه اظهار داشــت: ما ۱۰۰ الی ۱۵۰ 
میلیــارد دلار یارانه  را غیرمنصفانه توزیع می کنیم و این نه 
عدالت است نه انصاف نه مدیریت. باید بپذیریم که این روند 
را اصلاح کنیم و این کار را با گفت وگو با مردم انجام دهیم.

رئیس جمهور در پایان بر انصاف و عدالت تأکید کرد و 
افزود: انتصاب ها در دولت منصفانه و بدون جانبداری بوده 
است و همچون دولت های گذشته تغییرات آنی و جناحی 

نداشتیم.

عارف گفت: »دشــمن، سازمان ها و افرادی را 
تحریم می کند که می داند تأثیرگذار هســتند، ما 
با آنکه از تحریم استقبال نمی کنیم و نمی خواهیم 
بگوییم تحریم خوب اســت اما یاد گرفته ایم که 

چگونه از بحران ها گذر کنیم.«
محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور در دیدار 
رئیس و هیئت مدیره ســازمان کشــتیرانی ایران که در 
محل ســازمان کشتیرانی برگزار شــد، گفت: »دشمن، 
ســازمان ها و افــرادی را تحریــم می کند کــه می داند 
تأثیرگذار هستند، ما با آنکه از تحریم استقبال نمی کنیم 
و نمی خواهیم بگوییم تحریم خوب است اما »مرد عبور 
از بحران« هســتیم و یادگرفته ایم که چگونه از بحران ها 

گذر کنیم.«
وی بیان کــرد: با وجود بحران ها و تحریم ها، اکنون 
در جایگاه خوبی در زمینه کشتیرانی هستیم، در دهه 6۰ 
وقتی می خواســتیم در چابهار واحد آموزش دریانوردی 
ایجاد کنیم، برای استخدام استاد ایرانی تلاش کردیم اما 
سرانجام به سه دریانورد هندی رسیدیم، در این دانشگاه، 
حتی مربی ایرانی هم کم داشــتیم امــا اکنون از جهت 

آموزش دریانوردی در شرایط بسیار خوبی قرار داریم.
معــاون اول رئیس جمهــور در ادامــه بــا تقدیر از 
فداکاری مدیران و کارکنان صنعت کشتیرانی که آنها را 
»زحمتکشان دریا« نامید، گفت: اکنون به نقش و جایگاه 

ســازمان کشتیرانی در »توســعه دریامحور« که سال ها 
از آن غفلت شــده بــود افتخار می کنیم، متأســفانه در 
دهه های گذشته از سواحل با ارزش خدادادی کشورمان، 
استفاده ای را که امکانش را داشتیم نکردیم تا اینکه مقام 
معظم رهبری پیشــقدم شــدند و در این زمینه تأکید 
کردند و خدا را شاکریم که این مسئله، اکنون به مسئله 

مهم کشور تبدیل شده است.
عــارف با بیان اینکــه یکی از مهم تریــن راهبردها 
در حوزه توســعه اقتصادی، توســعه دریامحور اســت، 
خاطرنشــان کرد: در دهه های گذشته مزیت های نسبی 
کشور در این حوزه مورد بی توجهی  قرار گرفت و دیگران 
آن را به دســت آوردند امــا امیدواریم با ظرفیتی که در 
دولت چهاردهم ایجاد شده، مکران و کل سواحل جنوب 
و شمال کشــور به جایگاه واقعی خود برسند و طبیعتاً 
توسعه اقتصاد دریامحور از مسیر کشتیرانی گذر می کند 

و این سازمان با ظرفیتی که دارد باید وارد عمل شود.
وی بــا تأکید بــر مزیت های مهم کشــور در حوزه 
ترانزیت کالا و بار یادآور شد: سه دهه قبل، محور ترانزیت 
شرق را مطرح کردیم ولی متأســفانه اتفاقی نیافتاد اما 
اکنــون کریدورهای شــمال و جنوب و شــرق به غرب 

اولویت دولت است.
معــاون اول رئیس جمهور در ادامه بــا بیان اینکه 
همکاری های منطقه ای خوبی در حال گســترش است، 

گفــت: با قطــر و عمان ارتباط بســیار خوبــی داریم و 
کشــورهای منطقــه و خصوصاً کشــورهای همجوار به 
نقش و ظرفیت های ایران بیش از گذشته اذعان دارند و 
تصورشان این است که  با همدلی و همراهی با ما به نتایج 
بهتری می رســند، آنها می دانند که اگرچه ممکن است 
بــرای مدتی به صورت فرمایشــی با نیروهای متخصص 
عاریتی کار را جلو برند اما این توســعه، توسعه پایداری 
نیست، در حالی که ما به توسعه پایدار در منطقه اعتقاد 

داریم.
عارف افــزود: ایران نقش مهمــی در منطقه دارد، 
کشــورهای شــمال همه در حوزه تمدنی ایــران قرار 
می گیرند و حالا حتی برخی کشــورهای آســیا که مرز 
مشــترک با ما ندارند هم احساس می کنند که باید با ما 
همکاری کنند تا توســعه پایدار داشــته باشند و توسعه 

دریامحور اصل همکاری های ما با آنها می تواند باشد.
وی افزود: منافع مشــترکی کــه در دریا می توانیم 
داشته باشیم و خصوصاً در »مکران« که بعد از یک دهه 
فراز و نشــیب، در مورد آن به وفاق رسیده ایم، می تواند 

نقطه مشترکی در ایجاد توسعه پایدار منطقه ای باشد.
معاون اول رئیس جمهور گفت: شما پیشران توسعه 
هستید و باید پیشران هم بمانید، کشتیرانی در توسعه 
دریامحور خوش ســابقه اســت و باید خوش سابقه هم 

بماند.

عارف خطاب به رئیس ســازمان کشتیرانی کشور، 
گفت: هرچــه زودتر برنامه ای آماده کنید و به ما بگویید 
برای بازســازی بنادر چه باید کرد تا مــا نیز در تجهیز 
و نوسازی بنادر در راســتای توسعه دریامحور همکاری 

کنیم.
وی افزود: در برنامه ریزی های خود در حوزه دریایی، 
 از نگاه کوتاه مدت پرهیز کنید،  یک برنامه ۱۰، ۱۵ ساله 
را در راستای راهبردهای نظام و رهنمودهای مقام معظم 
رهبری برای افزایش ظرفیت حمل ونقل، نوکردن ناوگان 
دریایــی، خوداتکایی در تولید کشــتی و ناوگان دریایی 

طراحی کنید.
معــاون اول رئیس جمهور با بیــان اینکه ایرانیان از 
دیرباز در عرصه ساخت کشتی سرآمد بوده اند، گفت: باید 
بررســی کرد که در حال حاضر چنــد درصد از اقلام و 

تجهیزات ما داخلی و چه مقدار خارجی هستند.
عارف با تأکید بر اینکه باید بر صنعت تولید کشتی 
و صنایع دریایی متمرکز شویم، گفت: اگر به طور جدی 
وارد این عرصه شویم مشتریان خوبی هم خواهیم داشت.

وی در پایان ســخنان خود با بیــان آنکه تحریم ها 
اگرچه مشــکلاتی را ایجاد کرده اند اما مــا را مصمم تر 
کرده اند، گفت: در شرایط عادی شاید حتی اعضای یک 
خانواده هم کنار هم نباشند اما در شرایط بحران است که 

اعضای یک خانواده صمیمانه کنار هم می مانند.

رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت یوم الله ۹ دی 
مانند گذشته  نیز  امروز  گفت: رژیم صهیونیستی 
دچار حماقت و توهم اســت و نمی داند ساعات و 
روزهای آینده در انتظار چه چیزی است. امروز این 
رژیم دچار استیصال است و می خواهد ناکامی خود 

را با ایجاد جبهه ای جدید در سوریه جبران کند.
علی محمد نائینی، رئیس ســتاد مرکزی بزرگداشت 
یوم الله 9 دی روز گذشــته در نخســتین جلســه ستاد 
مرکزی بزرگداشت یوم الله 9 دی گفت: ما کاری به نگاه 
جریان های سیاسی در کشور نداریم و معتقدیم بزرگداشت 
9 دی فراتر از یک جریان خاص و دولت هاســت. در ۱۵ 

سال گذشته شرایط مختلفی داشتیم. 
نائینــی از 9 دی به عنوان هویــت ملی یاد کرد و 
گفت: در چنین روزی مردم ایران به صورت یکپارچه در 
مقابل یک توطئه خطرناک بسیار پیچیده قیام عاشورایی 
کردند که در تاریخ ثبت شد. برخی افراد در داخل کشور 
بستر را برای دشــمن فراهم کردند و این جریان نباید 

تبرئه شود. 
رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت یوم الله 9 دی اضافه 
کرد: آنچه که شــورای هماهنگی در مناسبت ها تصمیم 
می گیــرد، مرجعیت حاکمیتی دارد و همه کســانی که 
در دســتگاه های مختلف هســتند، در بزرگداشــت این 

مناسبت های ملی کمک می کنند. 
 وی ادامه داد: کارکرد اصلی بزرگداشــت حماســه 
9 دی، ایجاد بازدارندگی است و بدنه فعال و متدین انقلابی 
می دانند که امکان تکرار فتنه های گذشــته با بهانه های 
جدید وجود دارد ولی شــکل فتنه ها تغییر می کند. فتنه 
88 در ظاهر به دلیل اعتراض به نتیجه انتخابات رخ داد 
اما واقعیت ماجرا یک توطئه پیچیده و خطرناک و اقدام 
تمهید شده برای براندازی نظام بود اما در 9 دی 88 مردم 
از هر دسته بندی سیاسی و بی توجه به مشکلات کشور و 
نتایج انتخابات با نگاه عمیق به انقلاب اسلامی در حمایت 
از اسلام و انقلاب و ولایت فقیه یک حرکت بزرگ حماسی 

را در دنیا به تصویر کشیدند. 
رئیس ســتاد مرکزی بزرگداشــت یــوم الله 9 دی 
تصریح کرد: پیام اصلی بزرگداشــت 9 دی این است که 
جریان فتنه بداند که امروز هم همان وضعیت است و هر 
توطئه ای حتی با پیچیده ترین شکل توسط دشمن علیه 
نظام طراحی شــود، با بصیرت و هوشمندی مردم خنثی 
می شود. دشمن بداند به طور قطع ظرفیت امروز سوریه و 
جبهه مقاومت بیشتر از پنج سال قبل است. دشمن باید 
نگاهی به گذشته می داشت و درس های شهید حاج قاسم 

سلیمانی را مرور می کرد. 
وی از فتنه 88 به عنوان جنگ حق و باطل یاد کرد 
و گفت: کســانی که فتنه  بودن حوادث سال 88 را قبول 

ندارند، نظریه فروپاشی از درون با مدل انقلاب های رنگین 
را مطالعه کنند. آنچه در سال 88 اتفاق افتاد، پیاده سازی 
دســتورالعمل های انقلاب رنگین بود که در کشــورهای 
مختلف تجربه شــده و نتیجه آن، برانــدازی نظام های 

کشورها بود.
نائینی اضافه کرد: انقلاب رنگین در ۲۱ کشور طراحی 
و در ۱۷ کشــور منجر به براندازی شده بود. وزیر خارجه 
آمریکا در خرداد 89 به صراحت اعلام کرد که ما به دنبال 
پیاده سازی انقلاب رنگین در ایران بودیم. امروز نیز راهبرد 
دشــمن متمرکز بر ۲ محور اصلی شامل بی ثبات سازی 
کشــورهای محور مقاومت و بی ثبات سازی محیط ملی 

ایران برای تضعیف نظام حکمرانی است.
هفته بصیرت به جهاد تبیین بپردازیم

نائینــی ادامه داد: هفته بصیــرت برای جهاد تبیین 
و روشــنگری اســت. فتنه ها برای متوقف کــردنِ روند 
قدرت سازی است. هدف فتنه های داخلی زمین گیر کردن 
ما در داخل و فتنه های خارجی برای تضعیف روند توسعه 
و رشــد جبهه مقاومت است. هدف دشمن از ایجاد فتنه 
جدید در سوریه نیز تضعیف عقبه مقاومت است و دشمن 
به صورت همزمان بی ثبات سازی داخلی و محور مقاومت 

را در دستور کار دارد. 
وی افزود: فتنه امروز در ســوریه کاملًا آمریکایی و 
صهیونیستی است و یک جبهه عظیم شرارت در مقابل یک 
جبهه عظیم مقاومت برای تغییر معادله قدرت قرار گرفته 
است. دشمن برای دستیابی به اهدافش دست به هر کاری 
می زند؛ به گونه ای که یک گروه متجاوز، به بخش هایی از 
کشوری اسلامی و یکی از محورهای مقاومت حمله کرده 
است؛ ماهیت این گروه کاملًا تروریستی و تکفیری است و 
کاملًا تحت حمایت های صهیونیست ها بوده و دقیقاً پس 
از گذشت یک ربع از آغاز آتش بس در لبنان، این فتنه را 

رقم زده است. 
نائینی اضافه کرد: عملیات گروه های تکفیری از قبل 
طراحی شــده بود و آن هــا در این عملیات از تجربه های 
قبلــی خود در تصــرف موصل، عملیــات روانی، پخش 
شایعات و عوامل نفوذی برای سقوط حلب استفاده کردند. 
قطعاً ارتش با تجربه سوریه با کمک جبهه بزرگ مقاومت 
همه محاسبات دشــمن و مزدوران صهیونیست را نابود 

خواهند کرد. 
وی ادامــه داد: حــزب الله لبنان در مقابل 6 لشــکر 
عملیاتــی، ۷۰ هزار نیروی رزمــی و زرهی، بمباران های 
وحشتناک، شــهادت فرماندهان اصلی مقاومت لبنان و 
انفجار پیجرها نه تنها تــوان عملیاتی خود را حفظ کرد، 
بلکه عملیات هایش مؤثرتر، قدرتمندتر و گسترده تر شد. 
آمریکایی ها نیز در این جنگ، روزانه با هواپیمای ترابری 
به تامین سلاح و مهمات صهیونیست ها پرداختند و آمریکا 

و رژیم صهیونیســتی اعتراف کرده اند که در پشتیبانی و 
تأمین مهمات دچار مشکل شده اند. 

پیروزی حزب الله در نبرد با رژیم صهیونیستی
نائینی اظهار داشــت: در هفته های آخر نبرد، همه 
عملیات های ویژه صهیونیســت ها با شکست مواجه شد. 
نیروهای میدان صهیونیســتی بی انگیزه شده بودند و در 
درون رژیم اختلافات، زیاد و شــکننده شــد. همچنین 
حدود ۷۰ درصد مردم ســرزمین های اشغالی این جنگ 
را بدون دســتاورد توصیف و حزب الله را پیروز این نبرد 
معرفی کردند. در واقع این حزب الله بود که آتش بس را به 
صهیونیست ها تحمیل کرد و پیروز این نبرد فقط حزب الله 

لبنان بود. 
وی افزود: در این جنگ که برای رژیم صهیونیستی 
یک جنگ وجودی بود، صهیونیست ها همه قواعد را زیر پا 
گذاشتند اما آخرین عملیات حزب الله برای صهیونیست ها 
درس آموز بــود و تا جنوبی ترین مناطق اشــغالی هدف 
موشک های حزب الله قدرتمند قرار گرفت. حدود 6 هزار 
کیلومتر مربع از ۲۱ هزار کیلومتر مربع و کل سرزمین های 
اشــغالی و تمام مناطق صنعتی و امنیتی با ۳۵۰ موشک 
حزب الله مورد اصابت قرار گرفــت، ۱۵۰ هزار بار صدای 
آژیر خطر به صدا درآمد، سیستم های صهیونیست ها دچار 
اختلال شد و ساکنان مناطق مختلف فلسطین اشغالی به 

پناهگاه ها  گریختند. 
رژیم صهیونیستی جز به هم ریختگی داخلی 

دستاوردی نداشته است
نائینی گفت: فشار بر روی صهیونیست ها فوق العاده 
بود و این رژیم ناچار به تســلیم در برابر حزب الله شــد و 
آتش بس را با قواعد مقاومت پذیرفت. امروز صهیونیست ها 
جز به هم ریختگی در داخل دســتاوردی ندارند. آن ها در 
تأمین نیروی انســانی و تجهیزات مورد نیازشــان دچار 
مشــکل شــده و با چالش حکم دادگاه لاهه هم مواجه 
هستند. ارتش رژیم صهیونیستی هم دچار به هم ریختگی 
شده و مجموع این دلایل، موجب پذیرش شرایط حزب الله 
لبنان و شکست رژیم صهیونیستی در برابر حزب الله شد. 
این در حالی اســت که حزب الله با وجود متحمل  شدن 
خســارت های مختلف به سرعت احیا و هر روز بر جبهه 

دشمن مسلط شد. 
وی افزود: رژیم صهیونیستی امروز نیز مانند گذشته 
دچار حماقت و توهم اســت و نمی داند ساعات و روزهای 
آینــده در انتظار چه چیزی اســت. امروز این رژیم دچار 
اســتیصال اســت و می خواهد ناکامی خــود را با ایجاد 
جبهه ای جدید در سوریه جبران کند اما صهیونیست ها 
بدانند که قلب ها و اراده هایی که در مسیر مقابله با آن ها 
قرار گرفته، مســتحکم تر از قدرت فیزیکی و سلاح های 

آن هاست. 

در دیدار اعضای هیئت مدیره سازمان کشتیرانی ایران

عارف: نمی خواهیم بگوییم تحریم خوب است
اما یاد گرفته ایم كه چگونه از بحران ها گذر كنیم

رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت یوم الله ۹ دی: 

رژیم صهیونیستی امروز نیز مانند گذشته دچار حماقت و توهم است

امور خارجه ترکیه گفت:  معاون وزیر 
توافــق ۶۰ روزه  امید اســت  همچنین 
اسرائیل در منطقه  و  لبنان  بین  آتش بس 
منجر به آتش بــس دائمی و امنیت پایدار 
بشود و غزه نیز یکی از اولویت های ماست 
تا این تجاوز متوقف شود و بدون آتش بس 
وضعیت اسفناک انسانی در غزه قابل توقف 

نیست.
برهان الدین دوران روز سه شنبه در بیست 
و هشتمین نشست شورای وزیران امور خارجه 
کشورهای عضو سازمان همکاری های اقتصادی 
)اکو( در مشــهد افزود: این رقم نشان می دهد 
که اکــو هنوز بســیار عقب تــر از واقعیت ها و 

ظرفیت های تجاری منطقه است.
وی ادامه داد: سازمان اکو دارای ساختارهای 
قوی برای ارتقای همکاری ها به سطح بالاتر در 
اقتصاد، تجارت، انــرژی، حمل ونقل و اتصالات 
است با این وجود ما متاسفانه هنوز به چشم انداز 

خود نرسیده ایم.
معــاون وزیر امــور خارجــه ترکیه گفت: 
تحولات چند جانبه در عصر حاضر بسیار مورد 
توجه است و سازمان های منطقه ای همچون اکو 
امروزه دارند مهم تر می شــوند و ما می توانیم در 
منطقه بر اساس تلاش های خود موفق تر عمل 
کنیم و مسیرهای دیگری را برای اقدامات مهم تر 

قائل شویم.
دوران ادامه داد: در این راســتا ابتدا توجه 
به ایجاد طرح های ملموس مبتنی بر نتیجه در 
منطقه اکو و برای اعضای آن، می تواند مؤثر باشد 
که ایجاد و حمایت بیشــتر از این طرح ها باید 
مطابق و بر اساس حقوق و برنامه های بین الملل 

باشد.
وی بــا بیان این که برای اســتفاده بهینه 
از منابــع خود باید از هرگونــه موازی کاری در 
دبیرخانه و ســایر نهادهــای اکو اجتناب کنیم 
افزود: همچنین باید نشست های اکو را در موعد 
مقرر برگزار کنیم و تلاش های بیشــتری برای 
انجام بهینه فعالیت ها و وظایف خود انجام دهیم.

معاون وزیر امور خارجه ترکیه گفت: از همه 
کشورهای حاضر در این اجلاس برای حمایت از 
مؤسسه آموزشی اکو که در آنکارا در ساختمانی 

جدید ایجاد شده است دعوت می کنم.

دوران افزود: برای تحقق اهداف چشم انداز 
۲۰۲۵ اجلاس آینده عشق آباد، باید نهایت تلاش 
خود را به کار ببریم که بدین منظور یک کمیته 
عالی در اکو تشــکیل شده اســت تا برنامه ها و 
اهداف خــود را در آن کمیته ارائه کنیم و باید 
همکاری های تجــاری- اقتصادی به عنوان یک 
اولویــت مد نظر قرار گیرد و نباید زمان و انرژی 

خود را هدر دهیم
دوران ادامــه داد: بایــد بدانیم که ســند 
چشم انداز ۲۰۲۵ ، اهداف تجاری را برای افزایش 
فعالیت ها و تسهیلات تجاری تعریف کرده است 
که در این خصــوص برگزاری جلســه اکو در 
جولای گذشته یکی از گام های مهم بوده است.

وی اضافــه کــرد: ما از برگزاری نشســت 
کشــورهای عضو اکو طی سال آینده در ترکیه 
حمایت می کنیم و امیدواریم تصمیماتی که در 
این نشســت گرفته خواهد شد منجر به ایجاد 
نزدیکی بین کشورها شــود و ما بتوانیم اهداف 

سازمان را بهتر محقق کنیم.
معاون وزیر امور خارجــه ترکیه گفت: ما 
باور داریم که انتخاب »ارزروم« ترکیه به عنوان 
پایتخت گردشــگری ۲۰۲۵ اکو می تواند منجر 
به افزایش اهداف گردشــگری شود و امیدواریم 

اقدامات خوبی را انجام دهیم.
دوران افزود: این موضوع بســیار مهم است 
تا بتوانیم نمادهای مختلف و مشترکی در اختیار 

داشته باشیم و انسجام منطقه ای ایجاد کنیم.
وی ادامه داد: همچنین امید اســت توافق 
6۰روزه آتش بس بین لبنان و اسرائیل در منطقه 
منجر به آتش بس دائمی و امنیت پایدار بشود و 
غزه نیز یکی از اولویت های ماست تا این تجاوز 
متوقف شود و بدون آتش بس وضعیت اسفناک 

انسانی در غزه قابل توقف نیست.
وزیر امور خارجه تاجیکستان:

بیش از ۳۵ درصد گردش مالی خارجی ما 
با اعضای اکو است

ســراج الدین مهرالدین روز سه شنبه در 
بیست و هشتمین نشست شورای وزیران امور 
خارجه کشورهای عضو سازمان همکاری های 
اقتصادی )اکو( که با حضور وزیر امور خارجه 
ایــران و همتایانش در کشــورهای عضو اکو 
در مشــهد، افزود: اســتفاده مؤثر و مشترک 

از ایــن ظرفیت ها می تواند به توســعه رفاه و 
زندگی بهتر برای مردم و همچنین گسترش 
اقتصادی و اجتماعی کشورها و تحکیم صلح 

و امنیت پایدار در منطقه بینجامد.
او بیــان کــرد: در این خصــوص تاکید 
می کنم که تعهدهای کشور تاجیکستان برای 
تحکیم هر چه بیشتر همکاری های جامع بین 
کشــورها در زمینه تجارت، سرمایه گذاری، 
انــرژی و ارتباطــات و همچنیــن صنایــع 
کشاورزی، محیط زیست و گردشگری بسیار 

حائز اهمیت است.
وزیر امور خارجه تاجیکستان اظهار کرد: 
تاجیکستان آمادگی دارد با ارائه تسهیلات و 
ساده سازی فرآیند های گمرکی و نیز مقررات، 
روان سازی تعاملات بین کشورهای عضو اکو 

را فراهم کند.
مهرالدین با اشاره به میزبانی این کشور 
از نشست های بین المللی کارشناسی مربوط 
به منطقه اکو گفت: این اجلاس، باعث ارتقای 
روابط بین کشــورهای عضو و تحکیم هرچه 
بیشــتر همکاری های میان کشــورها شده و 
گامی بــرای ارتقای بازار انــرژی منطقه نیز 

خواهد بود.
وی با بیان اینکه تاجیکســتان در حال 
گســترش شــبکه هایی برای ایجاد تسهیل 
حمل ونقــل، خطوط ریلــی و خطوط هوائی 
برای جذب بیشــتر ســرمایه گذاران خارجی 
اســت، گفت: مــا به تازگی ۱۲ طــرح را در 
زمینه گســترش شــبکه های حمل ونقلی، با 
ســرمایه گذاری یک میلیارد دلاری اجرائی و 

عملیاتی کرده ایم.
وزیر امور خارجه تاجیکستان ادامه داد: 
کشــور ما همواره بر اهمیــت حمل ونقل و 
همچنین پشتیبانی کشورهای عضو اکو تاکید 
دارد تا در مقابل چالش های مختلف جوابگو 
باشیم، در شانزدهمین نشست رؤسای عضو 
اکو در »تاشکند«، رئیس جمهور تاجیکستان 
تاکید کرد که این کشــور نقــش مهمی در 
توســعه حمل ونقل و گســترش زیرساختی 
دالان ارتباطی شــرق به غرب و شــمال به 

جنوب ایفا می کند.
بقیه در صفحه ۱۱

معاون وزیر امور خارجه ترکیه:

امید است توافق ۶۰ روزه آتش بس بین لبنان و اسرائیل 
در منطقه منجر به آتش بس دائمی و امنیت پایدار بشود


